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Kiss Gabi közölte velem, hogy szeretnéd megkapni a beszédem szövegét. Ugyancsak érdekelne a 
cső . páncélosok története. A beszéd szövegét csatoltan küldöm, nem követtem teljesen az irott szö
veget, szóban az ember többet mond, de azért kapsz egy képet az eseményekről. 
Ami pedig a század megalakulását és kiképzését illeti, azt az alábbiakban közlöm. 
A Galánta-i cső. zlj. füfeladata kamatalmi feladatok ellátása lett volna. A három gyalog század fel
állitása után a BM. és HM. szükségesnek látta egy pcos szd.-nak a felállitását, ami 1944 március 
elején megtörtént Dr Horváth. Zoltán, szds . (1935-ös évfolyam) század parancsnoknak. Dr.André 
László, thdgy.(1939-febr. évfolyam) rangidős alantos tiszt. Tárkányi László, hdgy.(1943-as évfo
lyam) alantos tiszt. Még kb. 30 hivatásos csendőrt csatoltak, század törzsként 
Bevonulni Kiskunhalasra, a Honvéd pcos. zlj.-hoz kellet. Itt kb . egy honapig kaptunk, gk. szerkezet 
tani, vezetői és Ansaldo kisharckocsi kiképzést. Befejezése után, vezetői jogositványokkal, bevo
nultunk Galántára. Itt megkezdődött a szd. felállitása. A már meglévő gyalog századok sorcsen
dőreiböl válogattuk ki a legalkalmassabnak látszó páncélosnak való legénységet. Itt megemlitem, 
hogy a sorcsendőrt ugyanolyan feltételek mellet hivták be mint a honvéd ujoncokat. 
A kiképzés a 12 Ansaldo hk. -kal kezdődött. Csak harcászati kiképzés folyt, karhatalmival nem fog
lalkoztunk. Május végén kaptunk 6 Csabát (pcgk-t) aminek szakasz :parancsnokságát én kaptam 
meg. Ezután ujabb kiképzésre küldték a szd. törzset, mégpedig a Tök-Perbálon kihelyezésen lévő 
felderitő zlj-hoz. Itt Viszkidenszky századjához kerültünk, Csaba és Toldi kiképzésre. A szd. két 
alantos tisztje, Gr. Pallavicsiny és Fehér hdgy.-ok oktattak bennünket. Több honvédet ismertem a 
századnál, mivel magam is szolgáltam ennél a felderitő zlj. -nál. 
A kiképzés nem fejeztem be teljesen mert motorkerékpár balesetből kifolyólag komázba kerültem. 
Miután meggyógyultam, mondhatni folyamatosan alkalmazásra kerültem a Csabákkal. 1944 nya
rán kaptunk egy frissen avatott hdgy-ot Horvay Attila személyében. Ö a Toldi kiképzéssel foglal
kozott, lévén pcos. aks. amig csendőr nem lett. Toldik nem jutottak a csendőrségnek. Jellemző volt 
a magasabb hadvezetésre, hogy ősszel még ezt gyenge, modem harcászatban teljesen alkalmatlan 
páncélos erőket is bevetették. Szegény Attilát is bevetették Ansaldokkal a Svábhegy környékén 
ahol kilőtték az oroszok. Nem halt meg komázba vitték de itt nem tudták megmenteni antibiotik 
hiányában pusztult el. A Várból lejártam látogatni és mielött a komáz orosz kézre került, meghalt. 
Felvittük a Várban és ott a várkert déli szárnyán temettük el. 
Decemberben a Bolyai Akadémián állomásoztunk amikor az orosz gy(in1 bezárult, Pest körül. és 
éppen az akadémia kapujánal értek le a hegyekből ahová a volt munkaszolgálatosok vezették le a 
turista utakon. Kénytelenek voltunk a befagyott járműveket visszahagyni, mi pedid az oldal kapun 
a Rozsadombra húzodni. Ezzel ért véget a páncélos század páncélos mivolta, mert innen mint gya
logos egység szerepelt a háború hátramaradt pár hetére. 
Szakasmyi alkalmazásom volt a Csabákkal a Muraközben. A németek és ahonvédség erői a 
csendőrséggel karöltve, nagy partizán bekeritést és átfésülést csináltak. Én is részt vettem a 6 Csa
bával ,persze az egész művelet eredménytelen volt, a partizánok eltűntek mielőtt megindult a had
művelet ellenük.Ez az egész a rövid életű cső . pcos. szd. története. 



Zolikám. 

A fenti levélhez amit Tokay Lacinak irtam, még szeretnék hozááffizni egypár dolgot. 
A század létszáma megalakuláskor 100 fö körül mozgott. Amikor 1944 dec. -ben én vettem 
át a század parancsnokságot akkor már felvolt duzzasztva a század, több mint 150 sor és hi
vatásos csendőrből állt a létszám. A létszámnak a növekedését föleg az okozta, hogy sokan 
akik már nemtudtak alakulataikhoz bevonulni hozzám jötték kérve, hogy nálam maradhas
sanak Várban, 
Ami az öltözéket illeti, a szabványos cső . egyenruhát viselték, kivéve békeállományban,pl. 
Galántán, vagy a Ludovika Akadémián állomásozva, amikor mindenkinek egybeszabott 
szerelőruhája volt. Az egyenruha kimélését célozta, a zsiros, olajos szerelési munkák miatt. 
Az elhelyezés hasonlo volt a többi alakulatokéhoz azzal, hogy a jármúvek miatt nagyobb térre volt 
volt szükségünk.garázsoknak. 
A leghatásosabbak a páncélgépkocsik voltak. Legtobbet azok kerültek alkalmazásba, vagy 
egységben, vagy egyes-kettős használatban. Példákat sorolok fel. 
Mind a 6 pcgk. alkalmazásba került-amint már irtam- a Muraközben a németekkel karölt
ve. Személyesen, 1 pcgk.-val, Bakay Szilárd altbgy. Budapest hadtestparancsnokához vol
tam kiküldve. Azzal a feladattal, hogy ha az összeköttetés megszakadna Buda és Pest között 
az én feladatom lett volna felvenni az összeköttetést, Másik alkalmazás volt, két kocsival 
Csepelszigetre küldtek, az ott harcoló alakulatokhoz, aminek Németh Dezső huszár alez. 
volt a parancsnoka.A rádió nagy adótomyának a tövében lévő beton bunkerban volt a harc
álláspontja, én is ott vártam az esetleges, további intézkedéseket. Innen az oroszok uj, erős 
támadása kinyomott mindnyájunkat, a németekkel együtt a szigetről, mondhatni pánikszen1 
volt a távozásunk. 
Ugyancsak 2 kocsival vettem volna részt az ifj. Horthy Miklós kiszabaditásában. Erről már 
tudsz. Az Anszaldók egy bevetés után megsemmisültek, Horvay Attila hdgy. -al egyetemben. 
Amint már hallotad, a Várban, 2 hdgy. névszerint, Törzsök Gábor és Kéry Kálmán, továbbá 
3 hadapród őrmester képezte a századom tisztikarát 
A legénység kiválasztása még Galántán történt. A már felállitott 3 gyalog század tagjai kö
zül a legrátermetebb sorcsendöröket válogattuk ki páncélos kiképzésre. Ebben szabadkezünk 
volt. A kiképzés gépkocsivezetés, motortan, szerelésből állott Továbbá nehézpuska, iker 
(Gebauer) géppuska kiképzésből állott 
Galántán már harci gyakorlatokban is résztvettünk. Pesten több rendörségi razziát támogattam 
persze minden beavatkozás nélkül. 
Zolikám ezeket tudtam Neked még összehozni, ha érdekel Ez majdnem 1 éves tevékenységet 
ölel föl Azt már tudod, hogy a Várban már mint gyalogos egység lettünk alkalmazva a németek 
által. 

Köszönöm szépen a jólsikerüh portrékat rólam. A Koszorús könyvén még mindig rágódom, 
nagyképű valaki lehetett életben. 
Csatolok egy másolatot Neked, a Várban való előléptetésemről, azért ha otthonléted alkalmá
val valaki kérdésessé tenné, hogy hogy százados vagyok , akkor megtudnád mutani ezt a nyi
latkozatot nekik .. 
A bajtársakat otthon ölelem, Pejéssy, Lám Béla, Kossuth Lacit és atöbbieket. 
Jó időtöltést és szorakozást kívánok. Ha hazajöttél szeretném ha beszámolnál az otthoni 
helyzetről és politikáról. 
Kézcsókomat jelentsd Édesanyádnak, Téged szeretettel ölel, 



Vitéz Körössy Zoltán tb. csendör Úrnak. 

Kedves Zoltán Bajtársam. 

A v. Viczián Béla Központi Vezetö Umak az egyesületi bajtársak 
közös elhatározásábol küldött levelem válasznélkül maradt. A 
levélben a központi vezetöi tisztség lemondására szolitottam fel. A 
levélben nov. 1-ét adtam a válaszadás időpontjául. Ez nem történt 
meg. Egyben közöltem, amennyiben nemleges, vagy egyáltalán 
válasz nélkül hagyja a felszolitó levelet, úgy automatikusan Te 
mint az egyesületi tagok által demokratikusan megválasztott 
bajtársa veszed át a központi vezetöi tisztséget. 
Az adott határidö lejárt, igya mai dátum nov,-8-2007 töl 
kezdödöleg Te veszed át az MCSBK egyesületnek központi 
vezetöi tisztségét. 
Központi Vezetö Bajtársam, elöször is szivböl gratulálok és kérem 
az Istent, hogy adjon neked, eröt és egészséget, hogy tudjad tovább 
vinni a már csaknem megszűnt, haldokló egyesületünket és uj 
tagok toborzásával követni az otthoni, Magyar Csendör Bajtársi 
Egyesület példáját. Együtt haladva megmutatjátok a jövö 
nemzedéknek, hogy a sok rágalom ellenére Testületünk tagjai a 
m.kir. csendör, hiven, becsülettel, vitézül teljesitette a kötelességét. 
Hiven,becsülettel, vitézül. 
Bajtársi szeretettel ölel, 
San Mateo, 11-6-07 ~~~ 

Dr. An<lré László ! 
m.kir.csö. szds. · 
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